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Slovo starostky – čtyři roky náročné práce
a množství zrealizovaných projektů

Popravdě řečeno vlastně úspěšnější než předcho-
zí volební období. Velkou roli hraje jistě zkušenost. 
Člověk zkrátka ví, kdy a kam posílat příslušné žá-

dosti, komu a kam zavolat, pokud se něco zadrhne, netápe 
v neznámu, ba naopak dokáže sled jednotlivých akcí a pří-
pravu projektů plánovat, mnohé předvídat a vyvarovat se 
chyb začátečníka. Člověk se časem stává také vytrvalejší 

a věřím, že i rozvážněj-
ší. Mým mottem bylo 
vždy: „Můžeš-li obča-
novi pomoci, pomoz 
mu. Od toho jsi tady!“ 
Vím, že mnohdy nelze 
zařídit, aby pomoc při-
šla (jedná-li se např. 
o nový povrch celé ko-
munikace či odvodně-
ní dešťové vody), spo-
ry mezi sousedy může 
starosta pouze „kori-
govat“ domluvou či ná-
vrhy na možné řešení.
Nikdy nelze vyhovět
všem. Vždy jsem se 
však snažila vás všech-
ny vyslechnout, za-
myslet se nad vašimi 
problémy a snažit se 
pomoci.

Vážení čtenáři Senohrabské hlásky, milí občané 
Senohrab, čtyřleté funkční období současného 
zastupitelstva obce se pomalu, ale jistě chýlí 
ke svému konci. Byly to čtyři roky náročné 
práce i vášnivých diskusí. I přes všechna 
úskalí, peripetie a vášně musím konstatovat, 
že to byly čtyři roky úspěšné.
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Jubilanti srpen

V tomto duchu se nesla po celá léta mého starostování i práce 
obecního úřadu. Velké poděkování za skvělou spolupráci patří 
panu místostarostovi Milanu Krautovi a kolegyním – paní Sovo-
vé a paní Osvaldové. Náš obecní úřad byl vždy otevřen od pon-
dělí do pátku. Kdo potřeboval, přišel si mnohdy třeba jen pro ra-
du či konzultaci. A tak to má být. Uvědomovali jsme si, že obecní 
úřad je často místo, kam člověk v nesnázích zavítá, neví-li si do-
ma či při návštěvě obce s něčím rady. Jsem ráda, že jsme po celou 
dobu pomáhali a pomáháme dál. Nemám ráda obecní úřady, kam 
se občan krom úředních hodin nedostane, ale ani nedovolá a sta-

rosta se tam buď za-
myká, či tam není 
většinu času vůbec. 
A věřte, že „nevidi-
telných starostů“
není vůbec málo.
Spoustu se toho 
přece dělat nemusí, 
hodně se toho mů-
že delegovat na jiné 
a ono se to staros-
tování přece nějak 
přežije… Ano, i tak 
se dá starostovat. 

To však nikdy nebyl můj styl. Nevadí mi pracovat přesčas, má-li 
práce smysl. A také vidím, že při dostatečném nasazení, vytrva-
losti a houževnatosti se výsledky dostavují. Dotace se daří zís-
kávat, projekty připravovat a realizovat a věci posouvat kupře-
du. A to nikoliv tempem pomalým.

O to víc mě mrzí, že se na tuto pracovní vlnu za poslední 4 ro-
ky nenaladila také opozice. Ba co víc, jako kdyby bylo je-
jí hlavní náplní projekty co nejvíce brzdit, zdržovat a raději 

ani nerealizovat. Zřejmě pod heslem: 
„Kdo nic nedělá, nic nezkazí!“ A raději 
nic moc neinvestovat, neutrácet a veřejné 
peníze hromadit na účtech obce. Osobně 
nevím proč? Asi aby měla infl ace co po-
žírat. Já razím zcela opačnou cestu: pe-
níze investovat, o majetek se řádně sta-
rat, nenechat ho chátrat, ale kontinuálně 
ho opravovat a pokud možno zvelebovat. 
Mám ráda, když se věci „hýbou“ – nevy-
mlouvat se, že je na vše dost času a ono to 

ještě nějakou dobu vydrží, opravy jsou drahé, tak se raději ne-
bude nic dělat. Tuto politiku odmítám, a proto si ode mne v mi-
nulých čtyřech letech vyslechli často NE ti, kdo se snažili rozvoj 
obce a mnohé investice pozastavit či dokonce zmařit. Pravdou 
je, že házení klacků pod nohy ze strany opozice mnohdy zapří-
činilo zpožďování realizace projektů a zbytečné plýtvání ča-
sem i energií. Troufám si tvrdit, že i LIDL s obchody se už mohl 
v obci minimálně stavět! Škoda, nakonec na tuto politiku ob-
strukcí doplatí všichni – už jsme mohli nakupovat v příjemném 
prostředí, nikoliv v malém rozpadajícím se obchůdku u hřiště, 
kde se tlačíme jeden přes druhého a kde odpoledne není k mání 
houska ani chleba. A to je jen jeden případ z mnoha.

Popravdě řečeno této zdržovací politice nerozumím, ani trochu.
Obdobně si opozice před třemi lety prosadila založení Výboru 
pro životní prostředí a územní plán v čele s panem zastupitelem 
Radkem Skořepou coby předsedou, který se do dnešního dne ni-
kdy nesešel a nikdy nezačal pracovat, neboť ho pan předseda Sko-
řepa nikdy nesvolal. Nevím, k čemu to celé bylo dobré???

Podobně vypadají i výsledky petičního výboru – pouze potvrzu-
jí stav, který již byl obcí a smluvními stranami dříve dojednán: 
1) MS Invest (MS Senohrabská), budoucí stavitel LIDLu s přileh-
lými obchody, již před dvěma lety deklaroval ochotu přispět část-
kou 800 000 Kč na rozvoj obce, vždy se jednalo o supermarket
s obchody, nikdy nešlo i jiný záměr. 2) Nová čistírna odpadních 
vod je odbornými projektanty a technology navržena jak jinak 
než správně (ani příliš velká, ani příliš malá), to by tito pánové 
nedělali svoji práci dobře a více než dva roky projekčních a in-
ženýrských prací bychom mohli vyhodit oknem. Vše v soula-
du s návrhem územního plánu obcí Senohraby a Hrusice, jinak 
by to ani nešlo a stavební povolení bychom nikdy nezískali. Stej-
ně tak byl dojednán mezi obcí Senohraby a obcí Hrusice význam-
ný příspěvek na spolufi nancování nové čistírny, včetně rozdě-
lení volné kapacity. Zde probíhala jednání již několik let a vždy 
ve smírném a souhlasném duchu. Děkuji tímto panu starostovi 
Hrusic Petru Sklenářovi za vstřícná a věcná jednání, která byla 
vždy pravým opakem atmosféry, kterou jsme zažívali poslední ro-
ky na našich schůzích zastupitelstva. V těchto intencích byla ve-
dena i jednání s majitelem hotelu SEN, panem Kobzou, který vždy 
deklaroval příspěvek vyšší než dle výpočtu přidělené kapacity.

Kdo zkrátka nevěří, musí být stále přesvědčován na dalších 
a dalších schůzích, jednáních a opakovaných setkáních, která 
pak vždy vedou pouze k potvrzení toho, že zadání bylo správ-
né, projekty odpovídají našim potřebách a s „posvěcením výbo-
ru“ to tedy lze pustit dále… Upřímně řečeno, už jsem si zvykla, 

i když je tento ověřovací proces nesmírně nároč-
ný na čas a plýtvá energií všech zúčastněných.

Je ovšem nutno dodat, že nikdo by se neměl chlubit cizím peřím 
a ono je jednoduché nejprve udělat z komára velblouda, vše na-
fouknout, pohrozit katastrofou a pak vše rádoby uklidnit a pro-
hlásit se za záchrance celé situace. To je celá činnost petičního vý-
boru, nic nového, nic objevného, nic spasitelného… Vlastně vůbec 
nic. Ale hlavně se to musí dobře prodat na sociálních sítích, na-
psat do Hlásky a dostat do hlav občanů!

Nicméně cesta není důležitá, důležité jsou výsledky. A těmi se 
za minulé volební období pochlubit můžeme: přistavěná školka, 
výstavba vodovodu, kanalizace a veřejného osvětlení v Hrušo-
vě, opravená ulice Školní a další komunikace, chodník k bývalé 
poště, nové zásahové hasičské vozidlo, altán na hradě Zlenice – 
to jsou ty největší. Kompletní výčet uskutečněných akcí najdete 
na volebním letáku Sdružení občanů pro Senohraby. Stejně tak 
i výhled na budoucí čtyřleté období. 

A kolik to všechno stálo? V minulém volebním období 2018–2022 
jsme pro obec získali částku ve výši 96 526 176 Kč z dotačních ti-
tulů (včetně dotace na intenzifi kaci čistírny odpadních vod) a pro-
investovali jsme celkem 83 340 436 Kč.

A jak jsme na tom dnes? K 1. 8. 2022 zbývá na účtu obce 
16 032 734 Kč, což není vůbec malá částka. Máme tak našetřeno 
na dofi nancování akce intenzifi kace ČOV Senohraby a na další in-
vestice v obci. Jsem moc ráda, že se mohu ohlédnout za minulými 
čtyřmi roky a říci: nepromarnili jsme je!

Nezbývá než poděkovat vám všem za dosavadní přízeň, spoluprá-
ci a součinnost při realizaci obecních akcí a popřát vám při nad-
cházejících komunálních volbách ve dnech 23.–24. 9. 2022 šťast-
nou ruku!

Kvůli velkému počtu celkem pěti kandidujících voleb-
ních stran je prvně hlasovací lístek pro Senohraby vy-
tištěn oboustranně! Sdružení občanů pro Senohraby 
kandiduje s číslem 4.

Zároveň si dovoluji pozvat vás na posezení s kandidáty 
za volební stranu Sdružení občanů pro Senohraby, kte-
ré se uskuteční ve čtvrtek 15. 9. 2022 od 18 hodin v re-
stauraci U Andělů. Přijďte si popovídat o tom, co bys-
te chtěli v obci zlepšit, co vás trápí a na co je třeba se 
zaměřit.

S úctou
Jana Svašková, starostka obce

Naši milí oslavenci,
srdečně Vám blahopřejeme k Vašemu výročí 

a ze srdce přejeme, abyste si ve zdraví, 
krásné životní pohodě a v lásce užili

ještě dlouhou řadu šťastných let.
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Jména jubilantů mohou být zveřejněna dle nařízení o ochraně osobních
údajů (GDPR) pouze v tištěné podobě měsíčníku.

Děkujeme za pochopení.



Mám ráda červencové pracovní týdny, 
kdy se život okolo tak trochu uklidní, 
všichni se snaží odpočívat a je konečně 
čas na déle odkládané záležitosti a opravy.

A tak jsme se během letních měsíců vrhli 
na opravu lávky pod Vávrovým paloukem, 
na které zahnívala dřevěná podlaha. Přidali 

jsme k ní i postranní výplně, abychom předešli případ-
nému pádu např. dítěte či zvířete do poměrně strmých 
břehů potoka. 

Umořte své dluhy – od 1. 9. do 30. 11. 2022 probíhá Milostivé léto II.

M áte dluhy u VZP, státní příspěvkové organizace, stát-
ního fondu, u obce či městské části, Českého rozhlasu, 
České televize nebo ČEZu?  Od 1. 9. 2022 je možnost 

zažádat u exekutora, který vede Vaše exekuční řízení o tzv. Mi-
lostivé léto II., kdy se dluhy vůči státu a jiným veřejnoprávním 
věřitelům splatí méně nákladným způsobem.

Podmínka je, že dluhy musí být vymáhány soudním exekutorem 
a dlužník uhradí jistinu bez příslušenství + paušální náhradu 
nákladů exekučního řízení 1 815 Kč (s DPH).  Jedná se o pomoc 
dlužníkům ze strany státu dostat se z dluhových pastí, kdy úroky 
z prodlení, penále a náklady exekuce byly několikanásobně vyšší 
než jistina (vymáhaná žalovaná pohledávka).

Co je třeba udělat, abyste mohli využít milostivého léta? Zjistit 
výši jistiny a exekutorovi napsat dopis, že využíváte milostivé-
ho léta II. Pokud vám jistina není známa, kontaktujte exekuto-
ra, který exekuci vede, a ten je povinen do 15 dnů od doručení 
žádosti odpovědět. Dopisy zasílejte exekutorům s dostatečným 
předstihem (kdy počítejte i se zákonnou 15denní lhůtou na od-
pověď, doručením a s lhůtou na připsání peněz na účet). U za-
sílaných plateb je třeba vždy uvést variabilní symbol a v přípa-
dě, že je posílána platba z jiného účtu, uvést i jméno a příjmení 
povinného pro snadnější přiřazení platby exekutorem, kdyby 
došlo k chybě ve variabilním symbolu. Po zaplacení jistiny a ná-
kladů exekutora bude exekuce zastavena.

Milostivé léto se nevztahuje na peněžité tresty, majetkové 
sankce, které byly uloženy v trestním řízení za úmyslný trest-
ný čin, či dluhy na výživném nebo náhrady újmy způsobené 
na zdraví aj.

Milostivé léto se bude vztahovat pouze na exekuce zahájené před 
28. říjnem 2021.

Pokud byste chtěli využít Milostivého léta II., neváhejte se na nás 
obrátit, pomůžeme vám s mapováním dluhů veřejnoprávních věři-
telů, sepsáním dopisu pro exekutora, a to vše ZDARMA.
Jsme tu pro Vás, Vaše
Občanská poradna - Cesta integrace, o.p.s., 
Masarykovo nám. 6/17, 251 01 Říčany
Tel.: 312 315 284, 774 780 107, 
email: obcanskaporadna@cestaintegrace.cz, 
www.cestaintegrace.cz

Provozovny: 
Říčany, Uhříněves, 
Mnichovice, 
Benešov

Občanská poradna v Říčanech funguje bezplatně díky fi nan-
ční podpoře Středočeského kraje, Ministerstva spravedlnosti ČR 
a Městu Říčany.

Další letní akcí byla kultivace bývalého par-
číku na rohu ulic Příčná a V Břízkách. Za dob 
minulého režimu spadal pod správu MNV 
Senohraby, v letech porevolučních byl poze-
mek vrácen v restituci potomku původních 
majitelů. Po léta byl zanedbáván především 
z důvodu soukromého vlastnictví pozem-
ku. Přesto, že majitel nemá zájem o prodej
parčíku obci, bylo obcí dojednáno laskavé 
svolení majitele s jeho vyčištěním, úpravou 
a užíváním veřejností. Věřím, že se tak poda-
řilo vyčistit jeden nepěkně zarostlý a zane-
dbaný kout Senohrab a vytvořit z něho nové 

odpočinkové místo. Majiteli tímto děkuje-
me za souhlas s vysekáním místa, úpravou 
starých keřů a jeho proměnou v příjemný 
parčík, kterým kdysi býval.

Děkuji tímto všem, kteří se na opravách 
a úpravách těchto míst podíleli. Neby-
la to mnohdy snadná práce! Věřím, že se 
podaří vše i nadále udržovat a zvelebovat 
a že vám, stejně jako mně, udělají tato nově 
upravená místa radost.

Jana Svašková

Stav lávky pod Vávrovým paloukem před a po opravě.

Zvon po novém nátěru stříbřenkou.

Zarostlý parčík před vyčištěním. A po vysekání a odstranění náletů.

V popředí vynikají statné
cypřiše…

Došlo také na opravu ukotvení zvonu na památné lípě na naší 
návsi. Tušili jsme, že poslední úpravy a kontroly kotvení byly 
provedeny již dávno při odborném prořezání stromu a kotví-
cí dřevo je kvůli dennímu vystavování povětrnostním vlivům 
nejspíše nahnilé. To se také potvrdilo.  Děkuji též Františku 
Konvičkovi za nejedno varování během zasedání zastupitel-
stva, že je třeba opravu provést. Část starého kotvení byla pro-
vedena z dubu, na jehož konce však pršelo a déšť způsoboval 
hnilobu, část pak ze smrku. Zvolili jsme trvanlivější kombinaci 
v provedení pouze dub, s náležitou impregnací a výměnou staré 
stříšky za novou s většími přesahy tak, aby do dřeva co nejméně 

zatékal déšť. Zvon byl původně natřen stříbřenkou, která byla 
obnovena, železné části, na kterých je zvon zavěšen, byly nově 
též natřeny, a to černou barvou, aby se zabránilo jejich korozi. 
Zvon byl opatřen též novým lanem pro zvonění. Při příležitos-
ti sejmutí zvonu jsme si mohli důkladně přečíst nápis, který je 
na něm odlit a který zní: VĚNOVAL OBCI SENOHRABY JAN 
TROJÁNEK ROLNÍK *23.V.1864 +21.X.1931. SENOHRABY 
L.P.1931. V horní části zvonu je ještě údaj o dílně, která zvon 
zhotovila: ODLIL R. MANOUŠEK V BRNĚ. Jsem ráda, že náš 
zvon opět září novotou, je bezpečně ukotven a bude opět ozdo-
bou naší návsi.

Léto ve znamení drobných,
ale potřebných oprav
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B ěhem školního roku jsme mohli opět 
navázat na tradiční aktivity školy, 
jako je zimní a jarní ozdravný pobyt, 

návštěvy divadel, účast v matematických, 
výtvarných a sportovních soutěžích. V zá-
věru školního roku mohly proběhnout velmi 
oblíbené akce za velké účasti rodičů, jako je 
např. „Pasování prvňáčků na čtenáře“ a zá-
věrečná „Školní akademie“. Projekt „Abe-
ceda peněz“, který rozvíjí fi nanční gramot-
nost, přinesl žákům 5. ročníku každoroční 
zajímavou zkušenost a zasloužený výdělek. 
Velmi inspirativním projektem byl „Dět-
ský den“ ve spolupráci s Integrovaným zá-
chranným systémem. Na své si přišly i děti 
v mateřské škole, kde proběhla řada výletů, 
projektových dnů a vzdělávacích programů. 
Na jaře jsme do školy a školky přijali velký 
počet ukrajinských dětí a snažili se jim vy-
tvořit co nejlepší podmínky pro vzdělávání. 
Velká podpora přišla i z řad rodičů, kteří projevili svou solidari-
tu. Od prvních dnů na škole působila adaptační koordinátorka, 
která byla významným prostředníkem při komunikaci mezi žá-
kem, učitelem a rodičem.

Vzhledem k tomu, že se naše škola nachází v krásné lokalitě, 
mohla výuka některých vyučovacích předmětů probíhat v pří-

rodě nebo přilehlém areálu školy. Vztah k přírodě a rozvoj spor-
tovních dovedností je prioritou naší školy.

V novém školním roce budeme opět na tradice a zvyklosti školy 
navazovat a nabízet zajímavé mimoškolní aktivity (angličtina, 
keramika, fl étna, gymnastika, šachy, hudební a chovatelský 
kroužek...)

V září do školních lavic poprvé usednou prvňáčci, kteří měli 
na konci školního roku možnost potkat se během „Školy na-
nečisto“ s budoucí třídní učitelkou Markétou Kosovou. Ostatní 
třídní učitelé zůstávají dětem beze změny. Nově přivítáme paní 
učitelku Marii Mauerovou, která bude společně s paní Alenou 
Lejčarovou působit jako speciální pedagog pro žáky se spe-
ciálními vzdělávacími potřebami. Na škole bude působit asis-
tent pedagoga a školní asistent. Významnou úlohu bude v od-
poledních hodinách plnit školní družina, která dětem nabízí 
různorodé aktivity.

Mateřská škola se opět setkala s velkým zájmem o přijetí dětí, 
což nás velmi těší. Kapacita školky je plně obsazena. Přístav-
bou mateřské školy, která proběhla v loňském školním roce, 
vznikly tři samostatné třídy, které umožnily vzdělávat děti dle 
věkových kategorií. Nově přivítáme paní učitelku Nikolu Dro-

botovou. Ve školce 
bude vedle pedago-
gů působit asistent 
pedagoga a školní 
asistent.

Získáním fi nančních 
prostředků z Progra-
mu rozvoje venkova 
byl pořízen nový kon-
vektomat s velkou 
kapacitou a novými 
možnostmi tepelných 
úprav. Na podzim 
bude další třída škol-
ky vybavena novým 
nábytkem z přírod-
ních materiálů.

Cílem je vytvořit příjemné prostředí školy, školky a jídelny tak, 
aby děti, rodiče i zaměstnanci chodili do školy a školky rádi 
a cítili se příjemně.

Věřím, že nový školní rok přinese mnoho zajímavého pro žáky 
a učitele a otevře další možnosti ve vzdělávání.
S přáním klidných dnů

Mgr. Šárka Hájková Heřmánková, 
ředitelka školy

Nový školní rok

Uplynulý školní rok proběhl v duchu tradičního školního roku. Žáci se po celý rok vzdělávali 
prezenčně ve škole – dodržováním covidových opatření nedošlo na distanční vzdělávání. 

Všichni tak měli upřímnou radost z blízkosti setkávání se spolužáky, učiteli a rodiči.

Obědy pro seniory
Školní kuchyně nabízí opět obědy pro seniory. 

Cena celého oběda 
(polévka + hlavní jídlo) 

je 75 Kč.
Přihlášky obdržíte u vedoucí školní kuchyně 

Simony Lhotkové na tel.: 323 602 211 
nebo 734 824 108.
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S outěž v disciplínách 
TFA, upravená pro 
děti a dorost (sou-

těž dospělých se v letoš-
ním roce neuskutečnila), 
se konala jako již tradičně 
v prostoru za hasičskou 
zbrojnicí. Soutěže v disci-
plínách TFA (z angl. tou-
ghest fi refi gher alive –
„nejtvrdší hasič přežije“) 
se těší stále větší oblibě. Není divu, že se v Senohrabech sešla 
necelá stovka závodníků. Senohrabský Dětský železný hasič je 
součástí Hasičské železné ligy, tato liga zastřešuje několik ha-
sičských soutěží TFA v našem okolí, závodníci se mohou zú-
častnit celé ligy nebo pouze některých soutěží. SDH Senohraby 
pořádá tuto soutěž již 15. rokem.

Účelem soutěže je prověření fyzické zdatnosti a při-
pravenosti členů hasičských sborů, proto soutěže 
TFA (v různých úpravách) probíhají na profesionál-
ní i dobrovolné úrovni, mezi dospělými i dětmi. Se-
nohrabský železný hasič patří v našem okolí mezi ty 
náročnější soutěže. Důvodem je hlavně terén, kon-
krétně závěr trati, který je v mírném kopci, což je 
pro většinu závodníků po fyzicky náročných úkolech 
velmi vyčerpávající. Tato trať byla dříve využívána 
pouze pro dospělou část soutěže. V letošním roce 
poprvé byla využita i pro dětskou soutěž. Každý sou-
těžící musí roztáhnout nezavodněné hadice (podle

kategorií je určena šíře a délka), dále soutěžící překonává výš-
kovou překážku (výška a obtížnost se opět liší podle kategorií), 
následuje Hammer box, kde soutěžící provede předepsaný po-
čet úderů. Další částí závodu je slalom se zátěží a na závěr pře-
místění pneumatiky tažením až do cíle. Vítězem se stává závod-
ník s nejlepším časem.

Senohrabským závodníkům se v soutěži da-
řilo skvěle a pro náš sbor získali několik me-
dailí. V kategorii mladších žáků se nejlépe 
umístil Tobias Horázný (11. místo), v kategorii 
starší žáci se na 3. místo probojoval Denis Ho-
rázný. Kategorii dorostů přímo ovládli závod-
níci SDH Senohraby: nejlepší dorostenkou se 
stala Adéla Benešová (1. místo) a nejlepšími 
dorostenci Martin Vrba (1. místo), Filip Malý 
(2. místo), Dominik Kočí (3. místo). Všem zá-
vodníkům gratulujeme!

Ivana Jančíková
SDH Senohraby

První červnovou sobotu se v Senohrabech konala dětská  hasičská soutěž „Dětský železný hasič“. 
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J arní běžeckou sezonu jsme uzavřeli v neděli 12. 6. účas-
tí na populární Konopišťské 10. V žákovské kategorii se 
na Konopišti závodilo o poslední jarní body v Junior-

ském poháru a řada našich svěřenců si zde upevnila své pozice 
na stupních vítězů v průběžném pořadí ve svých kategoriích. 
V soutěži družstev jsme po sečtení jarních bodů na 2. místě 
za Atletikou Benešov. Na Konopišti jsme ale letos zcela ovlád-
li především štafetové závody (3 x 3,3 km): V kategorii mužů 
zvítězila naše štafeta rychlých starších žáků ve složení Ondra 
Růžička, Pavel Šťastný a Michal Mairich. V kategorii žen naše 
štafety dokonce obsadily všechny 3 místa na stupních vítězů 
a ve smíšených štafetách jsme obsadili 5., 6. a 7. místo.

V sobotu 9. 7. uspořádal lyžařský oddíl TJ Sokol Senohraby 
24. ročník běhu do vrchu Hvězdonice–Ondřejov. Závod dost 
často doprovází velké horko nebo naopak déšť… Letos nám byl 
ovšem velký Manitou velice příznivě nakloněn a celá akce se 
uskutečnila za ideálního běžeckého počasí s oblačnou-polojas-
nou oblohou a teplotou okolo 23 stupňů. Přírodní živly však letos 
nešetřily samotné centrum závodu, osadu Merida.

Meridou se koncem června prohnala vichřice, jež za sebou zane-
chala desítky popadaných stromů a bohužel i značné škody na ně-
kterých srubech osadníků. Z toho důvodu nebylo ještě 3 dny před 
závodem jasné, jestli se nakonec nebude muset start posunout

až nad Meridu, čímž by závodníci přišli hned na začátku 
o cca 400 m délky a 40m převýšení ze standardních parametrů 
trati dlouhé 5,7 km s převýšením 255 m.

Díky velkému nasazení osadníků se však nakonec podařilo 
i úvodní pasáž trati zprůchodnit, takže závodníci o nic nepři-
šli a do cíle u ikonické kopule 2m dalekohledu zdárně doběhlo 
111 závodnic a závodníků ze všech 14 vypsaných kategorií (loni 
účastnický rekord 116 v cíli klasifi kovaných závodníků). Mezi 
ženami zvítězila v rekordním čase 26:33 min. Petra Kotlíková 
z TJ Slavoj Banes Pacov. Petra úspěšně kombinuje „klasickou“ 
dráhovou atletiku s během mimo dráhu včetně běhu do vrchu. 
Na druhém místě se umístila dosavadní traťová rekordman-
ka Zuzana Krchová (v r. 2017 ), letos 29:52 min., a na 3. místě 
v čase 33:01 min. doběhla Helena Vavrušová. Mezi muži si v čase 
23:37 min. druhé hvězdonické vítězství v životě připsal Šimon 
Beránek z Kerteamu, na 2. místě v čase 25:29 min. fi nišoval hru-
sický rychlík a člen Sokola Senohraby Jonáš Kopecký, jenž však 
závod absolvoval v dresu svého současného atletického působiště 
PSK Olymp Praha. Jonáš (roč. 2005) současně zvítězil v kategorii 

Letem, letním lyžařským světem
aneb k zimě si to metem…

juniorů do 19 let. 11 vteřin za Jonášem 
a na 3. místě celkově protnul cílovou 
čáru reprezentant atletického oddílu 
TJ Sokol Kolín Ondřej Pařík.

Ze Sokola Senohraby se letos předsta-
vili Martina Doupovcová (celkově mezi 
ženami 15.), Eliška Spilková (17.), Vláďa 
Douda (celkově mezi muži 17.). Vlá-
ďu doprovodili synové Vojta a Ondra 
(roč. 2010 a 2011), kteří v juniorské ka-
tegorii obsadili 4. a 5. místo. Dále Kryš-
tof Kohout (39), Mirek Kočovský (45) 
a Erik Polášek (68). Všem závodnicím 
a závodníkům Sokola Senohraby bla-
hopřejeme k výkonům a přejeme hodně 
elánu do dalšího tréninku a závodění!

Závod je od prvního ročníku nedílnou součástí 20dílného Pohá-
ru v běhu do Kopců v Praze a okolí, dále Poháru Běžec Podbla-
nicka a přípravným letním závodem Svazu lyžařů ČR (SLČR). 
Akce je každoročně všemi zúčastněnými jednou z nejlépe hod-
nocených v celém vrchařského poháru, za což patří dík zkušené 
pořadatelské partě, jež letos působila ve složení Jarda a Katka 
Plášilovi, Jana Spilková, Bára Anderlová, Karel Kumsta, Lenka 
a Tomáš Kudrnovi, Jarmila Zeidlerová, Jarda Sládek, Obik. Le-
tos dále speciální dík osadníkům z Meridy, jimž zároveň patří 
blahopřání k 90letému výročí osady (1922–2022). A nakonec 
jako vždy též díky Astronomickému ústavu Ondřejov za možnost 
závodit v magickém prostoru hvězdárny.

Budou-li nám i nadále hvězdy i další nebeská i pozemská tě-
lesa příznivě nakloněna, tak se v příštím roce můžeme těšit 
na 25. ročník!

14 dní po závodu nás čekala další tradiční letní akce – letní sou-
středění. Po čtvrté za sebou jsme se vypravili pod magickou horu 
Kozákov a opět to stálo za to! Ve dnech 24.–30. 7. se nás Českým 
rájem na kolech, běhmo, na koloběžkách, na kánoích… prohá-
nělo 54 ve věku 7–18 let + dospělých 10 trenérů a vedoucích. Le-
tos byl už tak pestrý program zpestřen skálolezením a ke slovu 
přišly i samotné lyže, neb tématem celotýdenní táborové soutěže 
byly Zimní olympijské hry aneb Zimní olympiáda v plavkách!

Přiblížit atmosféru soustředění se, vážení čtenáři, pokusíme 
na dalších řádcích prostřednictvím táborového deníku, jejž kaž-
dý kozákovský večer/noc poctivě zapisovala vedoucí soustředění 
Alena Skořepová…

Neděle 24. 7., den 0: Zdravíme z Kozákova, kde úvodní od-
poledne proběhlo v již běžeckém tempu. Po ubytování a obědě 
(obalovaný květák s bramborem) jsme ve skupinách dle výkon-
nosti vyrazili na lehký cca 2hodinový běžecký trénink. Regene-
rací bylo samozřejmě koupání v bazénu. Téma letošního soustře-
dění, byť je léto, jsou zimní olympijské hry. Proto na úvod Máza 
připravil zajímavou přednášku o ZOH. Po večeři byl zahajovací 
ceremoniál, kdy byla vyvěšena olympijská vlajka a olympijské 
kruhy, pomyslně zapálen olympijský oheň a děti se rozlosovaly 
do soutěžních družstev. Večer si všechna družstva pomocí savo-
vací techniky vytvořila svoje závodní kombinézy – trička.

Pondělí 25. 7.: Den první byl krásný. 
Byl horký, náročný, cyklistický, kou-
pací. Všechny skupiny ráno vyfasova-
ly balíčky a vyrazily na kolech, každá 
tam, kam je srdce a nohy táhly. Děti 
byly zase překvapené, že na horách 
jsou kopce, což někdy velmi nevybíravě 
dávaly najevo . A nedej bože, že se 
někdo z trenérů zamotal v mapě. To byl 
největší hřích. Ale všechno zase dopad-
lo skvěle. Všichni se v pořádku vrátili 
zpět a tentokrát stihli i večeři. Večer se 
už začalo soutěžit v olympijských dis-
ciplínách. Odpálili jsme to Závodem 
sdruženým (skok na lyžích + běh na ly-
žích). Skákali jsme v písku a na lyžích 
opravdu běhali. Byla to opravdu legrace. 

Všichni byli úžasní a atmosféra opravdu závodní. První body 
do soutěže jsou rozdány. Noční bonusová hra v lese přinesla také 
své ovoce.

Úterý 26. 7.: Úterý bylo velmi pestré – sportovní, kulturní, 
adrenalinové.  Dopolední akce byly dvě – lezení na stěně pod ve-
dením našich zkušených lezců Máry, Míly, Mázy a pod dohle-
dem zdravotnice Báry. Dobrovolníci, kteří se na lezení při-
hlásili, vyrazili na Sluneční stěnu do Radimovic u Hodkovic. 
Zbytek skupiny také pod vedením zkušených trenérů se roze-
běhl do kozákovských lesů, kde mohutně trénoval hladký běh, 
běh s hůlkami, obratnost. Odpoledne se týmy utkaly v trojboji 
– hokej, ringo, lovení puků. Někteří si opravdu sáhli dost hlu-
boko. Pot se z nich jen lil a emoce stříkaly na všechny strany. 
Opět všichni ve zdraví vše zvládli a večer se dočkali vyhlášení 
a tím se posunuli nebo naopak propadli v tabulce hodnocení 
týmů. Boj je to vyrovnaný. No, a aby to nebylo jen o sportu, ve-
čer nás čekala již avizovaná kultura. „Kozákov má známý hlas“. 
Zazpívali nám: Mirai, Kabát, Lucie Bílá, Kryštof, Ewa Farná 
a bonusová kapela „Jsem z tebe Jelen“.

Byla to opravdu kultura – děti byly výborné a opět se ukázalo, 
že to jde i bez mobilů a dalších „výdobytků“ moderní techniky. 
Naštěstí zkrátka stále vítězí přirozená vynalézavost, fantazie 
a hravost! Tak dobrou noc, dneska toho bylo fakt dost!

Středa 27. 7.: Středa byla mokrá. Naplánovaný celodenní vý-
let na lodě se povedl, byť počasí ráno nám moc nepřálo. Vyjíž-
děli jsme na kolech za sucha. Běželi jsme a jeli na koloběžkách 
za lehkého, teplého deště. Na lodě jsme nasedli za mírné ob-
lačnosti. Během jízdy na lodi přišly přeháňky. Na kolech zpět 
na základnu jsme dojížděli za polojasna a navečer přišla teplá 
fronta . Den jsme si moc a moc užili. Večer proběhla další 
olympijská disciplína – slalom. Všichni ho šli naplno, mnoh-
dy s nasazením životů. Atmosféra byla skvělá, všichni fandili 
všem. A tak to má být!

Čtvrtek 28. 7.: Čtvrtek – den plný pohybu. Ostatně jako každý 
tady. Dopoledne vyrazila na stěnu druhá skupina lezců, kde si 
to všichni moc užili. Mnozí vyzkoušeli své možnosti v překoná-
vání složitých lezeckých cest. Ostatní také nezaháleli. Skupina 
běžců si dala svižných 8 km. Skupina triatlonistů si dala do těla 
v táboře, kde byla postavena obratnostní trať. Kolo – běh – pře-

Individuální běžkyně – Eliška Spilková běh 
Hvězdonice–Ondřejov

Soustředění Kozákov
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skoky přes švihadlo – kotoul a pořád dokola . Odpoledne se 
opět soutěžilo v olympijských disciplínách – biatlon – curling – 
zimní orientační běh. Biatlonisté se s tratí i střelnicí poprali sta-
tečně. Některým nešli moc lyže do skluzu, zato na střelnici byli 
schopni sestřelit tři terče na jedno „vodní“ nabití. Podívaná to 
byla náramná . Orienťák formou týmového sbírání kartiček 
si našel rychle svého vítěze. Terén byl kopcovitý, rychlost vyso-
ká a taktika výborná. Curling – pohyblivé piškvorky přinesly 
spoustu emocí. Pokládat kameny na správná místa v rychlosti, 
kdy mozek už je lehce zavařený, nohy moc neposlouchají a všichni 
na vás řvou, kam máte kámen položit, je náročné. Je pak těžké 
vyhodnotit, co je vlastně správně. Všichni zase soutěžili 
do posledního dechu. Večer děti dobývaly olympijské symboly, 
které se nám ztratily a doputovaly až na kozákovskou rozhlednu, 
kde nás zároveň čeká noc pod širákem, vítr fi čí, držte nám palce, 
ať nás to neodnese…

Pátek 29. 7.: Pátek začal probuzením na Kozákově, kam se 
všichni večer uložili do spacáků a pod širým nebem, vítr-nevítr,
spali jako zabití. Ale než se děti uložily, dokázaly získat zpět všechny 
tři symboly, které se nám ztratily – vlajku, oheň, olympijské kru-
hy. Večerní výstup zachránců k rozhledně byl tichý, rychlý a pro-
myšlený. Strážci symbolů byli bez šance je uhájit . Dopolední
program se nesl v duchu akrobacie na lyžích. Obrazce, které 
družstva dokázala ze svých těl složit, byly fantastické. Překrásná 

byla souhra, spolupráce, pomoc a kolektivní práce celého týmu. 
Fantastické jsou též výhledy ze 744 m vysokého Kozákova, fotky 
vám vše ukáží! Odpoledne proběhla poslední hra a teď již jen vše 
spočítat a večer vyhlásit výsledky. Vyhráli opět všichni, byli skvě-
lí a bude se nám po nich stýskat. Věříme ovšem, že se s velkou 
většinou účastníků opět v září potkáme na trénincích na Vávráku 
a do „příštího Kozákova“ si užijeme další rok plný smíchu, poho-
dy, sportu, kamarádství.

Trenéři a vedoucí soustředění: Alena Skořepová, Lenka Kuns-
tová, Radka Šimečková, Bára Anderlová, Eliška Spilková, 
Honza Šťastný, Míla Svoboda, Honza „Máza“ Veselý, Kryštof 
Kohout, Marek Deml, Honza „Obik“ Oberlander.
Asistentky: Katka Vondráková, Bětka Kocábková.

Bohatá fotodokumentace z našich akcí:
http://www.sose.cz/fotogalerie 

(Pod)zimní akce lyž. oddílu 2022
27.–30. 10. Podzimní soustředění Jizerské hory
27. 11. Podzimní běh lyžařů – memoriál Ály Syrovatského – 
66. ročník
16.–20. 12. Zimní soustředění Krkonoše 
http://www.sose.cz/
https://www.senohraby.cz/info-o-obci-1/ski-senohraby-1/

D ne 2. srpna 2022 oslavil význam-
né životní jubileum František 
Konvička, celoživotní sokol, dob-

rá duše sportovního i společenského života 
Senohrab. František byl vychován v masa-
rykovském duchu a sokolský odkaz zdědil 
po svém otci. Celý svůj dosavadní život 
tak zasvětil senohrabskému Sokolu a jako 
aktivní sportovec spolu se svým bratrem 
Zdeňkem vyzkoušel na závodní úrovni 
skoro všechny sporty, jež se kdy v Senohra-
bech provozovaly – fotbal, hokej, lyžování, 
turistiku, cyklistiku... Po skončení aktivní 
sportovní činnosti dlouhá léta až donedáv-
na působil jako předseda TJ Sokol Seno-
hraby a dosud nechybí téměř na žádném 
fotbalovém utkání, lyžařském či běžec-
kém závodu. V posledních letech se navíc 
se svou ženou Zdenkou v rámci turistic-

kého oddílu ujali 
pořádání slavné-
ho turistického 
pochodu „Okolo 
Hvězdárny k La-
dově chalupě“ 
(letos 50. roč.). 
Fanda se ovšem 
nezajímá pouze 
o sportovní ži-
vot, ale aktivně se 
zúčastňuje i celo-
společenského života obce – nechybí téměř 
na žádném zasedání zastupitelstva, už ně-
kolik desetiletí se zúčastňuje prvomájové-
ho čištění Mnichovky atd. Fanda zkrátka 
už jen svou pouhou účastí na jakékoliv akci 
dodá všem přítomným tolik potřebný elán 
a dobrou náladu.

Tímto Ti, Františku, moc děkujeme za in-
spiraci a za vše, co jsi za dlouhá desetiletí 
vykonal a stále vykonáváš pro senohrab-
ský (nejen) sportovní život. Do dalších 
let Ti přejeme pevné zdraví, hodně elánu 
a radosti!

Tvoji Sokolové

Vážení přátelé, v titulku se 
nejedná o počet vstřelených 
golů, lyžařský či běžecký 
závod nebo turistický 
pochod, i když...

František Konvička (s lyžema) s dalším bardem Seno. sportu 
Karlem Strakou na Vávráku v září 2013

Fandova 70
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P rázdné místo vyvolalo vzpo-
mínku na příběh o ukrývání 
senohrabského zvonu před 

jeho zabavením pro válečné účely. 
Za druhé světové války došlo v letech 
1941–42 k rekvizicím tisíců zvonů 
pro potřeby německého zbrojního 
průmyslu. Byly odvezeny po Labi 
do Hamburku a pak do skladu v Lünenu a dál do tavírny v Esse-
nu, kde jich bylo 9801 zničeno. Ze stejného směru připlul letos 
v srpnu po 80 letech památeční Zvon #9801, který váží sym-
bolických 9 801 kg a bude umístěn na Rohanském ostrově, od-
kud nacisti uloupené zvony odvezli. Některé zabavené zvony 
se v poválečné době vrátily, např. v r. 1946 se do Čech vrátilo 
432 zvonů ze skladu v Lünenu, další dva historické 400 let staré 
zvony se po dlouhých jednáních navrátily z německých koste-

lů do Starého Bohumína až v r. 2014. 
Senohrabský zvon byl na své mís-
to zavěšen hned po válce na jaře 
v r. 1945, protože zrekvírován nebyl. 
Dva senohrabští patrioti Konvička 
a Kubela tajně zvon sejmuli a ukry-
li, což byl v době nacistické okupace 
velmi statečný čin. Nejdřív byl ulože-
ný u Kubelů ve stodole a pak ho za-
kopali pod strání na zahradě u Kon-
vičků, kde zůstal až do konce války. 
Díky tomu byly Senohraby bez zvonu 
jen v této době a pak jen krátce, když 
byly prováděny úpravy jeho zavěšení 
na památné lípě. Teď už je zvon zpát-
ky ve své atypické zvoničce a shůry 

krášlí revitalizovaný prostor s památníkem padlých a oběma 
kříži, místo s trávníkem a květinami, které lahodí oku i duši.

Zdroje: Alexandra Kloužková
František Konvička
INICIATIVA ZVON #9801 NA ROHAN https://9801.cz/
LUNGA, Radek. Rekvizice českých zvonů za 2. světové války, 
online, Dějiny zvonařství https://cs.wikipedia.org/wiki/

na trvalkový záhon. Pás v okolí lavičky jsme měli v plánu také 
osázet trvalkami a cibulovinami. Náš záměr zrevitalizovat pás 
jsme projednali na zastupitelstvu. Zastupitelé s ním souhlasili. 
Přípravné práce v této části jsme započali v květnu. Objednali 
a zaplatili bagr, který strhl terén a začali s ručními úpravami. 
Nečekaně nás však obec kontaktovala a dotazovala se na pro-
váděné práce a informovala nás o plánovaném uložení elektric-
kých kabelů a že současná revitalizace je zbytečná. Přímo na ri-
ziko uložení kabelů a případné kolize s naším záměrem jsme se 
předem dotazovali. Tento náhlý zvrat pro nás byl velkým a ne-
milým překvapením. Probíhající práce jsme museli zastavit, 
neb by byly zbytečné. Doufáme, že se nám jednou podaří oživit 
i tuto část zvoničky.

Moc děkujeme všem, kteří se do našeho projektu zapojili. Ně-
kdy bylo dost náročné pro nás všechny skloubit práci, rodin-
né povinnosti a realizaci projektu v terénu, a to vše v ne moc 
příznivé covidové době. Opravdu si vážíme pomoci všech dob-
rovolníků, bez kterých by se projekt „OŽIVÍME ZVONIČKU“ 
nepodařilo zrealizovat. Děkujeme všem dárcům, jednotlivcům 
i spolkům, kteří nás podpořili. Děkujeme Petrovi Dantlingerovi 
za pravidelné a neúnavné sekání, bez kterého by naše úsilí ni-
kdy tak nevyniklo.
Všem krásné dny.
Za neformální skupinu
Lucie Pancířová, Dita Kohoutová a Helena Pechlátová
22. 8. 2022

Celý projekt „OŽIVÍME ZVONIČKU“ 
jsme zdárně ukončili na jaře tohoto 
roku. Veškeré doklady podporovateli 
Nadaci Via doložili a proúčtovali 
a následně projekt úspěšně uzavřeli.

Dotace: 100 000 Kč
Dobrovolníků: 40
Odpracovaných hodin: přes 500

D o celé akce se zapojilo okolo 40 dobrovolníků. Odhadem 
jsme ve svém volném čase odpracovali skoro 500 hodin. 
Podařilo se nám zrevitalizovat celou stráň pod pomní-

kem a kříži a nově ji osázet trvalkami, keři a cibulovinami, které 
na jaře zářily a snad kolemjdoucím vykouzlily úsměv na tváři. 
Nechali jsme odborně panem Vnukem vyčistit pomník, kamen-
ný kříž a kamenný základ kovového kříže a částečně jsme fi nan-
covali i renovaci kovového kříže. Ten prošel velkou změnou, kte-
rá byla náročná, a proto proběhla i za fi nanční participace obce. 
Očištěním kamenného kříže vynikl nápis, kterého si možná ně-
kdo dříve ani nevšiml. Až půjdete okolo, zajděte se na něj podívat 
a zkuste si ho přečíst. Stojí tam: TENTOKRIŠ TALWISTAWIT 
NABAMATKUINA SIMKAMIST RAZEDNICKI L.P.1824. nebo-
li TENTO KŘÍŽ DAL VYSTAVIT NA PAMÁTKU JANA ŠIMKA 

MISTRA ZEDNICKÉHO L.P.1824.
Velkou změnou, zrušením záhonu, prošlo i okolí kovového kříže. 
Krásně tak vyniklo mlýnské kolo, které se pod ním léta ukrýva-
lo. Okolní prostor jsme nově oseli travou. Záhon u kamenného 
kříže a pomníku jsme vyčistili, zryli a doplnili kvalitní zeminou 
pro trvalky. Následně jsme záhony osázeli trvalkami a cibulovi-
nami a zamulčovali. Celý projekt probíhal ve spolupráci s Klá-
rou Horadovu, Zahrada Zblízka.

Naše úsilí oživit zvoničku přineslo brzy ovoce.
21. 11. 2021 jsme spolu se Slávou Chejnem, který nás oslovil, 
uspořádali setkání bývalých senohrabských skautů, kteří se his-
toricky o tento kus naší obce starali. Slavnostně jsme v tento den 
právě s bývalými členy senohrabských skautů a dalšími občany 
označili lípu zasazenou v roce 1968 jako „strom svobody“. 

5. 12. 2021 jsme přivítali v obci náš první betlém, který se 
podařilo pořídit ze sbírky, kterou jsme uspořádali a kterou jste 
podpořili.

Chtěli jsme upravit i zelený pás pod komunikací a umístit 
zde ještě jeden koš a lavičku pro odpočinek v kopci s výhledem 

Klikla mi obecní smska:
„Obec Senohraby zahájila 
opravu ukotvení zvonu 
na památné lípě na návsi. 
Po ukončení prací bude zvon 
zavěšen zpět na stejné místo“. 

Ukrytý zvon

Oživíme zvoničku 
– ohlédnutí za projektem
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Senohrabský Konzum, obchůdek 
s různorodým, převážně 
potravinovým zbožím, oslavil 
30 let. Vznikl v devadesátkách 
a postupně se rozšiřoval 
a zveleboval do dnešní podoby.

Z a tu současnou „natur dřevěnou“ je zodpo-
vědná skupina lidí, kteří vylepšují vzhled 
obce ve svém volném čase a mají blízko 

k TJ Sokol Senohraby nebo jsou přímo jeho členy. 
Ostatně mnoho lidí neví, že tento spolek, TJ Sokol 
Senohraby, udržuje po celou dobu existence krámku 
jeho chod plně ve své režii. I v době covidové zajišťo-
vali „sokolové“ desinfekční prostředky, sáčky, mik-
rotenové rukavice, a především nedostatkové respi-
rátory pro prodavače, aby byl jediný obchod v obci 
stále v chodu. 

Současní prodejci jsou ze své původní domoviny znalí situa-
cí, kdy je nutné roušky a respirátory používat, ale některým 
zákazníkům se ochrana dýchacích cest a používání sáčků/ru-
kavic nelíbila a jejich přístup směřoval k uzavření prodej-
ny. Po nastavených pravidlech zůstal prodej plně funkční, 
ale s frontou před dveřmi, protože vyhláška 1 zákazník na 15 m2

tehdejší prodejní kapacitu výrazně omezila. Na druhou stranu 
podpořila sousedské ranní zdravení a sdílení informací před 

vlastním nákupem. Snad současný stav neomezeného prodeje 
nepohltí podzimní vlna nové verze omikronu a Konzum bude 
dál středobodem senohrabského nákupu uvnitř obce. Někteří 
čerství Senohrabáci mohou být lehce znejistěni tím podivným 
názvem Konzum. Za dobu existence krámku prodělalo slovo 
konzum vývoj až k dnes lehce pejorativnímu nádechu. Když se 
podíváte na web, vyskočí na vás pod heslem – konzum: spo-
třeba věcí potřebných k živobytí, konzumace, obchod se smí-
šeným zbožím, spotřební družstvo i jeho prodejna. Staroused-
líci si pamatují celý původní název Konzum Evy Svobodové 
a smaltovanou ceduli v zatáčce, a tak jim název nevadí. Na-

opak s nádechem nostalgie 
si vzpomenou na manžele 
Svobodovy, kteří zde pro-
dávali a prohodili s kaž-
dým zákazníkem pár za-
svěcených slov.

Čas plyne, Konzum má nové 
prodávající, nový vzhled, 
možná bude mít jednou 
i nové jméno, ale stále je 
to jediná možnost nákupu 
potravin a smíšeného zbo-
ží v Senohrabech. V někte-
rých vesnicích podporují 
nebo přímo provozují tako-
vé obchůdky obce, do míst 
s méně než 1 000 obyvateli 
lze získat od státu dotaci. 
Náš Konzum je raritou, kte-
rá sportovní terminologií je 
„borec v nejlepších letech 
s tahem na branku“. Tak ať 
nám všem i nadále funguje!

Alexandra Kloužková

30 let Konzumu v Senohrabech

V ýtvarnice a malířka Gita Marcolová tady vystavila ně-
kolik desítek svých obrazů reprezentujících jak její bo-
hatou výtvarnou kariéru v muzikálovém prostředí, tak 

obrazy na téma přírodních motivů.

Gita Marcolová to má k nám do Senohrab jen kousek, protože 
žije v Hrusicích. Možná jste se s ní osobně ještě nepotkali, ale 
troufám si tvrdit, že jen málokdo se nesetkal s její tvorbou. 
Stačí zmínit muzikály jako Dracula, Jesus Christ Superstar, 
West Side Story nebo My Fair Lady nebo fi lmy a pořady An-
dílek na nervy, Tady hlídám já, Možná přijde i kouzelník a Te-
levarieté.

Obrazy Gity Marcolové často znázorňují ženy a tanec, jsou plné 

emocí a citu, dokáží v lidech vyvolat zamyšlení, snění, něhu 
nebo úsměv. Krajiny Gity Marcolové zase působí tak, jako bys-
te je znali, a květiny rozjasňují – jsou plné barev a života, jen 
přivonět…

Pokud jste výstavu nestihli, tak máte stále možnost se na ně-
které její obrazy podívat v kavárně cafe33. A pokud vás obrazy 
opravdu osloví, jsou i prodejné.

Nemůžu ale ještě nezmínit kulturní vystoupení na počest Gity 
Marcolové. Zblízka jsme viděli překrásné baletní a taneční vy-
stoupení Bohemia Balet a poslechli si pěvecký výkon Martina 
Růži.

Anna Dvořáková

Vernisáž obrazů, balet, tanec a zpěv…
… to vše oživilo společenský prostor depa33 a kavárnu cafe33 poslední srpnový pátek.
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Tomáš Durdík 
a Viktor Sušický, 
Zříceniny hradů, tvrzí 
a zámků, 2015, 

Agentura Pankrác s. r. o., 
ISBN 978-80-86781-28-0
www.turistickyatlas.cz 
www.wikipedia.cz

www.chocerady.cz
www.turistickamapa.cz
www.kultura.cz
www.atlasceska.cz

Hrady kolem nás
Letní prázdniny jsou již za námi, 
ale léto ještě nekončí a nekončí 
ani naše putování po okolních 
hradech. Na chvíli opustíme „zlatou 
řeku“ a vydáme se dále po stopách 
historického detektivního románu 
R. Šimáčka, a to kousek za Konopiště.

Hrad Kožlí

H rad Kožlí byl postaven na po-
čátku 14. století a jeho zříceni-
na se dodnes vypíná na strmém 

zalesněném ostrohu nad ústím Tisem-
ského potoka do potoka Janovického 
na úpatí vrchu Chlum nedaleko obce 
Chvojen. Hrad je písemně doložen roku 
1318 a jako první majitel se uvádí Ctibor 
z Kožlí, který ve výše zmiňovaném fi ktiv-
ním detektivním příběhu vystupuje jako 
jeden z hlavních podezřelých. V majetku 
rodu svých zakladatelů zůstal až do po-
čátku 15. století a mnohdy jeho držite-
lé podnikali z hradu loupeživé výpravy 
do okolí. Počátkem 15. stol. patřil hrad 
Petrovi z Pětichvost, který za bojů panské 
jednoty s králem Václavem IV. zachoval 
věrnost králi. V roce 1414 se pak maji-
telem stal Beneš Libun z Dubé. Z rukou 
jeho syna se dostal do držení mocného 
Zdeňka Konopišťského ze Šternberka, 
který Kožlí připojil k nedalekému Kono-
pišti. Oba hrady se tak staly opěrnými 
body v odboji Jednoty zelenohorské proti 
králi Jiřímu z Poděbrad. A právě za po-
děbradských válek, stejně jako jiné posá-
zavské hrady, hrad Kožlí zanikl a od kon-
ce 15. století je uváděn jako pustý.

Hrad, nebo už zámek?
Hrad Kožlí je typickým pří-
kladem hradu dvoupalácové 
dispozice. Neměl hlavní věž – 
byl dokončován v klidné době 
vlády Karla IV. Dvoupaláco-
vé hrady se tak staly jakýmsi 
přechodníkem mezi hradem 
a zámkem. Podle mnohých 
historiků se dost možná jed-
ná o jednu z nejstarších uká-
zek přerodu osídlení z hradu 
na raný zámecký typ. Tato 
transformace ovšem přinesla 
zřícenině hradu zkázu. Mohut-
né zbytky hradebních zdí stály 
ještě na počátku 40. let 20. sto-
letí, potom se však na několika 
místech zřítily. V nepravidel-
ném terénu nevydržely a část 
hradby dokonce sjela do pří-
kopu. K velkému zřícení části 
parkánové hradby jádra došlo 
naposledy také v roce 1999.

Výlet na zřícenu hradu Kožlí 
opravdu doporučuji. Byla jsem 
tam s rodinou v listopadu za krásného slu-
nečného dne. Přijeli jsme autem do obce 
Chvojen nedaleko zámku Konopiště, kde 
jsme zaparkovali. Zde na návrší, které bylo 
opevněno zřejmě ve 2. polovině 11. století, 
stojí románský tribunový kostel sv. Jaku-
ba a Filipa z roku 1217. Ten byl upravován 
v letech 1872 a 1904 (tuto úpravu navrho-
val známý architekt Josef Mocker). Kostel 
obklopuje hřbitov, přístupný novogotickou 
brankou s připomínkou pohřbu popra-
vených selských rebelů z povstání v roce 
1775. Z návrší od kostela je nádherný 
rozhled do kraje včetně zámku Konopi-
ště. Sám kostel je zdaleka viditelný, a to 
i v noci, neboť je nasvícen. Keltské opevně-
ní lokality, o němž se píše na informačních 
tabulích u kostela, není archeologickým 
průzkumem prokázáno, specifi cká atmo-
sféra – tzv. „genius loci“ („duch místa“) 
– je zde však patrná.

Z obce Chvojen jsme šli po žluté značce 

na Chvojen – rozc., kde jsme přešli na čer-
venou a došli až k hradu Kožlí. Po lávce 
přes Janovický potok jsme obešli zříce-
ninu a nad potokem Tisem po značené 
odbočce k hradu na něj vystoupali. Tam 
je možno pobýt na dřevěném posezení. 
Po prohlídce jsme pokračovali po silnici 
po červené značce, ze které jsme za nád-
herně zrekonstruovaným vodním mlý-
nem Kožlí přešli lávku přes Janovický 
potok a po neznačené cestě podél beze-
jmenného potoka vystoupali zpět k autu. 
Délka této pěší trasy je celkem 5,5 km.

Výlet doporučuji za pěkného podzim-
ního počasí, kdy je vše krásně zbarvené 
a v okolí kostela je kukuřičné pole kvůli 
bažantům z konopišťské bažantnice, kte-
ří vám budou cestou dělat společnost.

Poznávejte, objevujte, krásných míst oko-
lo nás je nespočet.

Lucie Pancířová

Použité zdroje:

T o jen na historický 
úvod, neboť není cí-
lem tohoto článku vy-

líčit šířeji historii Senohrab, 
ale je třeba vyzdvihnout ně-
kolik významných dat. Nejpr-
ve rok 1887, kdy došlo k zříze-
ní zdejší železniční zastávky. 
V té době nastal skutečný 
bouřlivý rozvoj letoviska Se-
nohraby, neboť již za několik 
let vznikl první hotel v Hru-
šově a následně vyrostly prv-
ní vilové kolonie.

Ještě důležitější datum, ale-
spoň z politického hledis-
ka, představoval 28. březen 
1897. Toho dne se místní sta-
rosta Josef Vávra s radními 
Janem Trojánkem a Václa-
vem Šimkem i s členy výbo-
ru Františkem Jirouškem, 
Janem Brabcem, Františkem 
Nedvědem a Františkem No-
vákem usnesli, aby se Seno-
hraby oddělily od Mirošovic 
a staly se samostatnou obcí. 
V té době však asi nikdo nepředpoklá-
dal, že v budoucnu nabyde takového 
významu, myšleno z hlediska slavných 
rodáků, obyvatel, letních hostů i občas-
ných návštěvníků, a to jak v kulturní 
a umělecké oblasti, tak i vědecké a hos-
podářské rovině.

Zde je nutno představit další osoby, kte-
ré vedly obecní úřad. Po Josefu Vávrovi 
působil ve funkci starosty od roku 1901 
František Jiroušek, ale téhož roku ho na-
hradil František Novák, roku 1905 se stal 
starostou Jan Trojánek, následujícího 
roku Antonín Vávra a roku 1919 Franti-

šek Šimek. Od roku 1924 starostoval An-
tonín Soustružník a od roku 1932 Vojtěch 
Kulhánek, kterého samostatně představil 
článek v Senohrabské hlásce. Roku 1945 
se stal předsedou Místního národního 
výboru Bohumil Motejlek a po jeho smrti 
roku 1947 Václav Nováček. Následovali 
Josef Spěváček, ve funkci od roku 1957, 
Karel Straka od roku 1960 a Karel Čáp, 
který v čele Místního národního výboru 
působil od roku 1981.

Prvním starostou ve svobodných pomě-
rech se stal počátkem devadesátých let 
Jan Kulhánek a po něm nastoupil roku 

1994 František Topol. Jako další sta-
rostové působili od roku 1998 Miroslav 
Čihák, od roku 2006 Jiří Zahradník 
a od roku 2010 Pavel Pangrác. Počínaje 
rokem 2014 stojí v čele naší obce součas-
ná starostka Jana Svašková.

Letošního roku jsme si tedy připomněli 
sice půlkulaté, ale velmi významné výro-
čí 125 let samostatných Senohrab, a také 
je nutno upozornit na výročí 135 let 
od zřízení železniční zastávky, neboť tato 
událost fakticky stála u zrodu Senohrab 
jako proslulého letoviska.

Patrik Líbal
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Ačkoliv se první písemná zmínka o Senohrabech vztahuje k roku 1444, tak rozhodně nelze tento 
údaj chápat jako vznik naší obce, která je nepochybně mnohem starší. Charakter historického 
jádra svědčí pro vrcholně až pozdně středověké založení, nejspíš se jednalo o konec 13. nebo

 o 14. století. Zemědělské usedlosti obklopovaly zdroj pitné vody, což dokazuje fakt, že rybníček 
je doložen i na starších mapách. Založení obce i její název s vysokou pravděpodobností 

souvisely se služebnou povinností jejích obyvatel k hradu Zlenice.

Půlkulatá, ale významná 
výročí Senohrab

Historie



Bylo-nebylo, stalo se, že cvičených koz ze Senohrab 
si povšimli páni a dámy od televize. A dostali 
nápad, jestli by jedna z těch koz nemohla hrát 
v seriálu o „Zvířecích hrdinech“, kde by cestovala 
po republice, navštěvovala jiná zvířata, která něco 
umějí a lidem tím pomáhají. Přijeli na chovatelský 
pozemek, slovo dalo slovo a od konce března
do poloviny května jsme s kozou Hildou a později 
i s celým stádem několikrát týdně natáčeli.

T akové natáčení se neobejde bez přípravy a nácviku. A pro-
tože ze scénářů bylo vidět, že koza toho bude muset zvlád-
nout opravdu hodně, pojali jsme s dětmi z chovatelského 

kroužku naše schůzky během zimy jako nácviky na natáčení. 
Vyráželi jsme s kozou do rušných částí obce, děti nosily všechny 
pomůcky nejen na cvičení, ale dokonce i atrapy fi lmařských po-
můcek vlastní výroby. Byl tu kameraman, zvukař s dlouhou tyčí 
na mikrofon, několik herců v různých rolích… prostě ten samý 
ruch, který koza zažije v opravdové akci „na place“.

I díky téhle poctivé přípravě natáčení vyšlo a koza zvládla všech 
16 dílů. Setkala se s nejrůznějšími zvířecími hrdiny, jako jsou cizí 
lamy, ovčácký, slepecký nebo záchranářský pes, kočka felinote-
rapeutka, tří různí koně hypoterapeuti, policejní koně, kachny, 

oslíci nebo i sokolnický dravec na letišti. Natáčela třeba v centru 
Říčan, v pátém patře domova důchodců i na člunu vodních zá-
chranářů. Ale hlavně spolu s celým stádem natáčela v Senohra-
bech poblíž Valencie. Několik dětí mělo možnost být i při natáče-
ní, a tak na místě vidět, k čemu naše práce přes zimu směřovala. 
Úplný výsledek v podobě natočeného seriálu má být k vidění 
od 5. září na ČT Déčko pod názvem Zvířecí profesionálové.

Za to, že jsme to zvládli, děkuji nejen dětem, ale všem míst-
ním, kteří nám často i nezištně pomáhali a mnozí z nich stá-
le pomáhají. Za celý fi lmařský štáb děkuji především obyva-
telům Valencie a nejvíce panu Milanovi Velkovi za možnost 
natáčet tak dlouho na jeho louce. Obci Senohraby děkuji 
za pomoc při řešení náhlých fi lmařských nápadů. Za dlouho-
dobou spolupráci kolem kroužku děkuji paní Libuši Opičkové 
za pomoc kolem dětí při našich schůzkách a výletech do terénu 
a Julii Tóbikové za péči o zvířata v době mojí nepřítomnosti…
protože bez takové pomoci bychom ta zvířata ani nemohli mít. 
A všem sousedům, které jsme třeba při nácviku vyrušili nebo 
jim nechali pár bobků na silnici před domem, patří náš dík 
za shovívavost.

František Šusta

Pokud patříte k těm, 
kdo se chodí dívat 
na zvířata chovatelského 
kroužku v dolní části 
Senohrab, možná jste 
si už všimli podivné šedé 
chlupaté pobíhající koule 
ve voliéře v horní části 
pozemku. „To tam máte 
perskou kočku nebo 
stříbrnou nutrii?“
ptají se mě občas lidé.

J e tedy na čase odpo-
vědět veřejně – je to 
polární lišák a jme-

nuje se Denny. Denny je 
můj bývalý kolega ze Zoo 
Praha a býval součástí živé-
ho inventáře areálu Bororo 
od roku 2015, kde se mnou 
a kolegy dělával ukázky 
pro veřejnost. Do zoo se do-
stal originálním způsobem 
– jednou v létě se přidal v lese v okolí Čes-
kých Budějovic k rodině, která vyrazila 
na borůvky. Naštěstí rodina pochopila, že 
to zvíře, co jde za nimi, nemá vzteklinu, 
ale je to nejspíš uměle odchovaný lišák, 
kterého buď někdo vypustil, nebo sám 
utekl do přírody, kde se o sebe nedokáže 
postarat, a proto doprovází lidi. Po od-
chytu se tedy dostal do záchranné sta-
nice na Hluboké a odtamtud na Bororo 
do Zoo Praha, kde jsem se s ním rozloučil 
při svém odchodu v roce 2017.

Když koronavirus uzavřel provoz zoo-
logické zahrady a muselo se začít šetřit, 
byly ukázky se zvířaty na Bororu zrušeny 
a já dostal od bývalých kolegů nabídku, 

které zvíře si vezmeme 
do kroužku. Na výběr byl 
dikobraz a lišák… a Denny 
zvítězil.

Na rozdíl od klasické re-
zavé lišky Libuše, se kte-
rou voliéru obývá, není 
Denny úplně kontaktní, 
ale ani vysloveně plachý. 
S dětmi z kroužku spolu-
pracuje spíše přes pleti-

vo, za kterým se 
cítí bezpečně, zatímco ve volié-
ře se drží pár kroků od člověka. 
Ze zoo přišel vybaven několika 
nacvičenými úkony a postupnou 
prací ho chceme naučit ještě víc. 
Ale hlavně ho chceme zvyknout 
na lidi tak, aby se kamarádil stej-
ně jako liška Libuše.

Pokud ho budete ve voliéře vy-
hlížet, počítejte s tím, že během 
roku třikrát změní barvu a tím i 
podobu. Na počátku zimy je té-

měř bílý, od poloviny zimy přes většinu 
jara mění srst na kratší stříbrnou a od 
počátku léta ji má krátkou tmavou šedo-
modrou. To liška Libuše, kterou možná 

občas zahlédnete, je během celého roku 
v podstatě stejná – rezavá.

František Šusta

Jak jsme natáčeli pro „Déčko“ Kdo to na nás kouká z výšky?
To tam kroužek chová lišky.
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Letos se Kája s Alenkou do ško-
ly těší. Žádné nářky při vybírání 
nových cviček. 

Žádný vzlykot při kupování nových sešitů, tužek 
a gum. Naopak. Večer si vlezou do jedné postele 
a s hlavami u sebe si šeptají, jak se těší. Na spo-
lužáky, na učitele, na školní výlety. Na učení? 
Na učení možná taky.
První školní den děti u snídaně přivítá zasmušilá 
maminka: „Tak zas nejdete nikam.“
Kája rozčileně kopne do stolu. Alenka má slzy 
v očích. „Jak to? To už se zase všechno zavřelo? 
To už se zase máme učit přes počítač? Nebo se bu-
deme střídat po skupinách jako loni? To je děsný! 
Fakt, vždycky se do školy chodilo, všechno v poho-
dě, jenom my si to musíme vyžrat. Mami, tak my 
už snad radši nepůjdem nikdy, ne? Ája půjde 
k cirkusu a já budu sbírat borůvky a prodávat je 
na farmářskejch trzích. Stejně se do školy už ne-
vrátíme, ať chcem, nebo nechcem.“
Maminka poslouchá to lamentování a škubou jí 
koutky. Nakonec už to nevydrží a rozesměje se: 
„Klid! Do školy můžete. Já vás chtěla jenom po-

strašit. To mě ale těší, že se tam tak těšíte! Dou-
fám, že vám to vydrží aspoň do Vánoc.“

Kájovi s Alenkou se sice zdá, že všechny nesná-
ze se školní docházkou se snesly na hlavy zrovna 
jejich generace, ale třeba ve střídavém vyučová-
ní zrovna v Senohrabech první nejsou. Původní 
škola byla v budově staré pastoušky. Nějakou 
dobu sloužila dobře. Jenže dětí stále přibýva-
lo. Třináct let od otevření už měla senohrabská 
škola 57 malých školáků, téměř dvojnásobek 
původního počtu. Vznikla tedy náhradní tří-
da v dalším domě, ale ani ta dlouho nestačila. 
Za další tři roky už bylo zapsáno 70 dětí. Do toho 
začala pastouška chátrat, stěny měla plesni-
vé až ke stropu. V náhradní třídě bylo naopak 
strašné horko a páchnul tam chlév.
Škola se tedy v roce 1938, sedmnáct let po založe-
ní, konečně přestěhovala do vily Horky.

Autorka textu: Noemi Cupalová
Autorka ilustrací: Markéta Nováková

Škola Diskuse, hlasování zastupitelstva a nákup vily ale trvaly téměř 
rok a půl. V té době se žáci ve škole střídali na polodenním vyučo-
vání. Těžko říct, jestli to bylo náročnější pro děti nebo pro učitele. 
Stálo to ale za to. Nová škola neměla ani plesnivé stěny, ani dusný 
a vydýchaný vzduch. Zato tam byla zahrada, venkovní prostor 
pro cvičení, a dokonce i byt pro řídícího učitele.

Škola sice už začala, 
ale počasí máme ještě téměř prázd-
ninové. Co takhle na chvíli se vrátit 
k vodě a vyrobit si vodní mlýnek? Tady 
máte hned dva jednoduché návody:

A. Vodní mlýnek z kolíčků na prádlo
Budete potřebovat špejli nebo rovnou 
větvičku a čtyři kolíčky. Kolíčky přicvakněte na špejli tak, 
aby mířily do čtyř stran a vytvářely tak lopatky mlýnku. 
A to je všechno. Teď už stačí jenom upevnit špejli do břehů 
potůčku, aby se mlýnek spokojeně roztočil.

B. Vodní mlýnek z větviček 
Na výrobu druhého mlýnku si najděte jednu větvičku silnou 
asi jako váš prst a dvě menší placatá dřívka nebo třísky.
Větvičku uprostřed nařízněte a průřezem prostrčte první 
dřívko. Kolmo k němu udělejte druhý řez a prostrčte druhé 
dřívko. Pak ještě pro jistotu větvičku uprostřed omotejte 
provázkem, aby se mlýnek při točení nerozštípl, 
a můžete vesele na potok.
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nových cviček. 
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a gum. Naopak. Večer si vlezou do jedné postele 
a s hlavami u sebe si šeptají, jak se těší. Na spo-
lužáky na učitele na školní výlety Na učení?

strašit. To mě ale těší, že se tam tak těšíte! Dou-
fám, že vám to vydrží aspoň do Vánoc.“

„Vstávej, musíš do školy.“

„Nechci!“

„Ale prosím tě, proč?“

„Je to hrůza! Nebaví mě to tam, nikdo 
se mnou nemluví, děti se mi posmívají, 
maminko, já chci dneska zůstat doma.“

„Nedá se nic dělat, hochu. Jednou 
jsi učitel, do školy půjdeš!“

Hláska dětem



Mým motivem na sepsání 
tohoto textu je mé subjektivní 
přesvědčení, že po naší obci 
kolují různé nepřesnosti 
o projektech, na kterých jsem 
se podílel. Rád bych využil 
této příležitosti a pokusil se 
uvést věci na pravou míru.

Odění v obci jsem se vždy zajímal, 
ovšem informace se ke mně do-
stávaly se značným zpožděním. 

Proto jsem se rozhodl využít svých zna-
lostí a založil jsem v roce 2018 informač-
ní portál Senohrabský zpravodaj. Vznikl 
tak prostor pro informování občanů jak 
o dění v naší obci, tak v blízkém okolí.

Přes Zpravodaj proudilo postupem času 
více a více informací, ke kterým vznika-
ly různé otázky bez odpovědí. Pak přišlo 
poměrně zlomové veřejné projednání ná-
vrhu našeho nově vznikajícího Územního 
plánu (ÚP), který vznikl bez dostatečné 
veřejné diskuse s občany. Z mého pohle-
du přináší nový ÚP zásadní změny tváře 
naší obce, bez dostatečné veřejné disku-

se. Každý jistě vzpomínáte na původní 
velkolepý plán na rozšíření Hotelu SEN, 
který by se mohl realizovat bez omeze-
ní pouze výměnou za dočasné umístění 
naší školky v areálu hotelu, během její 
rekonstrukce. Začal jsem přemýšlet, 
jak obec ochránit a co udělat. Proto jsem 
se stal jedním ze zakladatelů spolku Plán 
pro Senohraby, jehož hlavním cílem ne-
bylo zastavit rozvoj hotelu, ale zajistit 
informace pro Vás tak, aby všichni vě-
děli, co se schvaluje a s jakými důsledky 
pro Senohraby. Druhým cílem bylo moti-
vovat Vás k účasti na jednání Zastupitel-
stva Senohrab dne 9. 3. 2020.

Když jsme tuto akci plánovali, tak jsme ni-
kdo nepředpokládali, že by hrozil jakýko-
liv negativní dopad na naše občany. Chtěli 
jsme pomoci obci, aby měla lepší výchozí 
podmínky pro jednání s investorem hote-
lu. Když to hodnotím zpětně, tak výsledky 
takto poměrně emočně vyhrocené akce 
byly dva: první pozitivní v tom, že se po-
dařilo zrušit schválení dohody s investo-
rem hotelu, a ten druhý negativní, bohužel 
názorové rozpory jak na úrovni zastupite-
lů, tak občanů se po tomto zastupitelstvu 
bohužel zvětšily ještě víc.

Rok se s rokem sešel, proběhlo další 
veřejné projednání a situace s ÚP byla 
stále nedořešená, a proto vznikla v květ-
nu 2021 Petice za ÚP Senohrab. Petice 
vznikla také proto, abychom se utvrdili, 
jestli pohled na ÚP je pouze názor pouze 
naší skupiny, nebo i Váš. Vašich 240 pod-
pisů vyjádřilo, že názor je to společný a je 
nutné toto téma znovu otevřít. Povedlo se 
dosáhnout tlaku na zastupitele a přimět 
obec k jednání s investory. Více jsme Vás 
o tomto tématu v Hlásce již informovali. 
Krom témat okolo ÚP jsme se účastnili 
i dalších dobrovolnických aktivit na zlep-
šení vzhledu naší obce, jako např. „Ukliď-
me Senohraby“, upozornění na skládku 
nebezpečného odpadu na Ježově, revi-
talizace stráně pod Zvoničkou. Jedna 
pro mě osobně nejmilejší akce je Seno-
hrabský Ježíšek, do kterého se od roku 
2019 zapojily desítky z Vás.

Závěrem bych rád poděkoval své rodině 
a přátelům, s nimiž všechny výše uvede-
né projekty vznikly: Dita, Helena, Vác-
lav, Lukáš, Lucka, Radek, Jana, Pavel, 
Robert, Eva, Honza a další…

Pavel Kohout
Senohraby DOHROMADY

čit. Je proto dobré si hlasovací lístek  „křížkováním“ 
upravit v pohodlí svého domova a ve volební místnosti 
(za plentou) ho už jen vložit do obdržené, orazítkované 
obálky. Nepochybuji, že se ve dnech 23.–24. září t. r. v hoj-
ném počtu dostavíme do volební místnosti, abychom svou 
volbou rozhodli o těch, kdo po zvolení budou za nás v nej-
vyšším orgánu obce jednat o našich potřebách, problémech 
a rozhodovat za nás o způsobu i čase jejich řešení. Podle mého 
soudu lze očekávat, že to budou kvalitativně odlišná a nároč-
nější jednání a nesnadná rozhodování. Vývoj současných mi-
mořádně složitých sociálněekonomických problémů, kterých 
jsme nechtěnými svědky i oběťmi, i setrvávající nedostatečná 
schopnost vlády je zvládat tomu nasvědčují. Jsou kandidující 
volební strany a jejich kandidáti připraveni na náročnější pro-
blémy a jejich zvládání? Přestože kandidáty vesměs známe, 
není namístě si před stanovením volební strategie, před vstu-
pem za „plentu“ položit otázku? Jak se chovali, chovají v různě 
náročných zátěžových situacích? Umí jim čelit? Snažili se najít 
potřebný konsenzus, kompromis? Nebo byli jen destruktivní? 
Dokázali se dohodnout ve prospěch věci? Jsou populisty nebo 
konstruktivní? Přispívají k udržení svornosti a posílení sou-
držnosti obce?

Přeji si, aby volba zastupitelstva byla vyjádřením nezpochyb-
nitelné vůle obce, nedeformované volební matematikou, jak 
dál spravovat naši obec. Přeji si zastupitelstvo obce jako tým, 
který nastolí sebevědomou komunální politiku i přes výraznou 
nepřízeň současné turbulentní doby. Rozhodně si nepřeji další 
funkční období, kdy mimo volené orgány obce byly distribuo-
vány anonymní vývěsky šířící obavy typu „Jak to bude v bu-
doucnu s vodou v Senohrabech“, nebo nesmyslné vyžadování 
odpovědnosti orgánů obce za pobočku pošty či neexistujícího 
práva na tzv. okamžitou odpověď a další hlouposti, k nimž jsem 
se spolu s dalšími občany na stránkách SH kriticky vyjadřoval. 
Již prostě nestojíme o stav, kdy veřejná zasedání zastupitelstva 
obce nebyla pro občany a orgány obce příležitostí společně řešit 
problémy občanů, společně formulovat potřeby obce, ale příle-
žitostí pro několik občanů zpochybňovat kompetentnost zvole-
ných orgánů obce, obec spravovat. Zastupitelstvo obce a jeho 
veřejná zasedání považujeme za základ demokratického rozho-
dování v obci.

PhDr. V. Kopper 

Pár slov…

Názory Názoryázory ázoryNázory Názory

Volby do zastupitelstev obcí se konají jedenkrát 
za čtyři roky podle zásad poměrného 
zastoupení. Jde o systém komplikovaný, 
vyvolávající pochybnosti o spravedlivosti,
málo srozumitelný, zejména těm,
co se volbou zastupitelstva obce 
zabývají také jednou za čtyři roky.

N ejen z titulku je zřejmé, že právě teď, těsně před volbami 
do zastupitelstev obcí je vhodné si připomenout některé 
efekty toho volebního systému, zejména způsob 

sčítání hlasů a jejich převod na mandáty. Volební systém 
do zastupitelstev obcí není, ač se tak zdá, zcela otevřený 
jednotlivým kandidátům, ale preferuje volební strany. Voleb 
se volební strany zúčastňují prostřednictvím kandidujících 
osob s cílem získat maximální počet mandátů, tj. oprávnění 
k výkonu funkce zastupitele. Mandáty se volebním stranám, 
zjednodušeně řečeno, přiznávají na základě D’Hondtova 
dělitele kolově, výpočtem podílu obdržených hlasů na zisk 
mandátu. Mandáty získají volební strany s nejvyššími 
podílovými výsledky a přidělují je kandidátům podle pořadí 
na kandidátce, nikoliv podle volebních výsledků jednotlivých 
kandidátů. Spoléhat na přeskakování v pořadí je ošidné. 
Jen málo kandidátů získá více než 10 % hlasů nad průměr 
hlasů obdržených v dané volební straně, které je zapotřebí 
k přeskočení na prvé místo kandidátky. Pravděpodobnost 
„přeskoku“ je v řádu jednotek procent, což je příliš nízké číslo 
na to, aby voliči do něj vkládali své naděje a stavěli volební 
strategii. Je to dáno tím, že v tomto typu voleb nemá volič 
možnost udělovat vybraným kandidátům tzv. preferenční 
hlasy v rámci jedné volební strany. Počet volených členů 
zastupitelstva obce určuje počet mandátů i počet kandidujících 
za volební stranu . V naší obci tak bude o 9 mandátů usilovat 
45 kandidátů z 5 volebních stran s názvy a vylosovanými čísly: 
- č. 1: Hasiči Senohraby, 
- č. 2: Senohraby DOHROMADY, 
- č. 3: TJ Sokol Senohraby, 
- č. 4: Sdružení občanů pro Senohraby, 
- č. 5: SPRÁVNÁ VOLBA. 
Ve volbách zastupitelstva obce má „hlasování“ voliče podobu 
„křížkování“, volič má k dispozici takový počet křížků, kolik 
se volí zastupitelů obce, v Senohrabech tedy 9 křížků. Způsoby 
užití křížků, které má volič k dispozici, jsou již celkem známy, 
méně známy jsou jejich efekty. Nejjednodušší a současně nej-
efektivnější způsob volby je dát křížek jedné vybrané volební 
straně, která od voliče získá plný počet křížků, nebo zakříž-

kovat jednu volební stranu a jen několik kandidátů/osobnos-
tí z jiných volebních stran. Tím se dosáhne toho, že vybraná 
volební strana také obdrží plný počet disponibilních křížků 
voliče, avšak zmenšený o počet křížků daných několika osob-
nostem. Příklad: V obci kandiduje volební strana A a volební 
strana B, každá s 9 kandidáty, volič udělí křížek volební straně 
A a ještě zakřížkuje 3 kandidáty/osobnosti z volební strany B. 

Volební strana A tak získá místo 9 křížků jen 6 křížků, neboť 
3 křížky si přizná volební strana B. Oběma způsoby křížkování 
nedochází k rozdrobení křížků mezi množství kandidujících 
a dané volební straně to prospívá k možnosti získat více man-
dátů. Další možností, vyhledávanou voliči se zájmem vytvořit 
„ vlastní“ sestavu kandidátů, je neudělit křížek žádné volební 
straně, ale křížky označit jen vybrané jednotlivé kandidáty 
z různých volebních stran. Počet takto jednotlivě vybraných 
kandidátů nesmí překročit počet křížků, které má volič k dis-
pozici, hlasovací lístek by byl neplatný. V případě, že volič 
vybere kandidátů méně a udělí tak méně křížků, zbývající 
křížky/hlasy propadnou. V konečném součtu jde o nejméně 
efektivní volbu, kdy udělování křížků je roztříštěno, přičemž 
křížkování zdánlivě působí jako volba jednotlivých osobností. 
Volby nejsou jen o tom koho a proč volit, ale i jak volit.

Vážení čtenáři SH, účast voličů naší obce ve volbách do za-
stupitelstev obcí je tradičně více než dobrá. V této souvislosti 
si dovolím upozornit zejména prvovoliče na hlasovací lístek, 
který volič podle zákona obdrží nejpozději tři dny před dnem 
voleb. Hlasovací lístek pro komunální volby má voleb-
ní strany a jejich kandidáty uvedeny na obou stranách 
hlasovacího lístku. Pokud volič nenalezne vybranou 
volební stranu nebo svého favorizovaného kandidáta 
na přední straně hlasovacího lístku, měl by ho oto-

Poměrný systém se tváří jako 
většinový, aneb křížkování nejsou 

preferenční hlasy.

Spoléhat na přeskakování v pořadí 
je ošidné. Jen málo kandidátů získá 
více než 10 % hlasů nad průměr hlasů 
obdržených v dané volební straně, které 
je zapotřebí k přeskočení na prvé místo 
kandidátky. Pravděpodobnost „přeskoku“ 
je v řádu jednotek procent, což je příliš 
nízké číslo na to, aby voliči do něj vkládali 
své naděje a stavěli volební strategii. 
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Kulturní akce
září 2022

3. 9. 2022 · sobota · kino Čerčany
Hádkovi. Začátek od 19:30 hodin.
4. 9. 2022 · sobota · Zámek 
Berchtold
Koncert: Zámecké Hudební Nokturno. 
Začátek od 18 hodin.
6. 9. 2022 · úterý · Mnichovice
· Mnichovické letní kino na Myšlíně 
Teroristka. Začátek od 20:30 hodin.
8. 9. 2022 · čtvrtek · Říčany
· kino Na Fialce
Jan Žižka. Začátek od 19 hodin.
10. 9. 2022 · sobota · Hrusice
Hrusický dobroběh. Start na fotbalovém 
hřišti Hrusice. 
Registrace od 8 hodin.
10.–11. 9. 2022 · sobota–neděle · 
Mnichovice
Mariánská pouť – pouťové atrakce, 
stánky, zábava, občerstvení;
10. 9. od 18:00 Lucie revival, od 20:00 
Pankix, od 21:30 One Hit Wonders. 
10. 9. 2022 · sobota · KD Čerčany
Čerčanské ochutnávání – tradiční trh 
se všemi možnými pochutinami a nápoji. 
Začátek od 13 hodin.
10. 9. 2022 · sobota · kino Čerčany
Co jsme komu všichni udělali?
Začátek od 19:30 hodin.
10. 9. 2022 · sobota · Čtyřkoly
Disko Open Air ve Čtyřkolech. 
Začátek od 19:30 hodin.
10. 9. 2022 · sobota · Komorní 
Hrádek 
Den otevřených dveří na Komorním 
Hrádku. Začátek od 10 hodin.
11. 9. 2022 · neděle · Hrusice ·
Památník Josefa Lady 
Ta naše písnička česká – Krajánka 
Václava Hlaváčka – muzika od srdce. 
Začátek od 14 hodin.
14. 9. 2022 · středa · Říčany KC 
Labuť
Jazzový koncert – Steamboat Stompers a Eva Emingerová. 
Začátek od 19:30 hodin.
17. 9. 2022 · sobota · Mnichovice
19. ročník turistického pochodu Po stopách kocoura Mikeše. 
Start pochodu od 8:00 do 11:00 hodin v turistickém informačním 
centru Mnichovice.
17. 9. 2022 · sobota · Pyšely
Oslavy 110 let pyšelského Sokola. Začátek od 14 hodin na náměstí.
17. 9. 2022 · sobota · kino Čerčany
Jan Koller: Příběh obyčejného kluka. Začátek od 19:30 hodin.
20. 9. 2022 · úterý · Říčany KC Labuť
Divadlo: Filumena Marturano. V hlavní roli Simona Stašová 
a Svatopluk Skopal. Začátek od 19:30 hodin.
21. 9. 2022 · středa · Říčany KC Labuť
Koncert Brian Charette hamond & OTTO HEJNIC ORGANISM. 
Začátek od 19:30 hodin.
22. 9. 2022 · čtvrtek · Říčany · kino Na Fialce
To nic, drahá. Začátek od 19 hodin.
23. 9. 2022 · pátek · Říčany · KC Labuť 
Koncert ABRAXAS + ARTMOSFÉRA. Začátek od 20 hodin.

24. 9. 2022 · sobota · Mnichovice · Šibeniční vrh
17. MNICHOVický OCTOBERFEST. Začátek od 13 hodin.
24. 9. 2022 · sobota · Zámek Berchtold
SVATOVÁCLAVSKÉ SLAVNOSTI. Živá hudba, výstava veteránů 
a burčák z jižní Moravy. 
24. 9. 2022 · sobota · kino Čerčany
Ušák Chicky a Zlokřeček. Začátek od 17 hodin.
24. 9. 2022 · sobota · kino Čerčany
Divoch. Začátek od 19:30 hodin.
25. 9. 2022 · neděle · Říčany · KC Labuť
Dětská šou Áňa, Pó a Pes. Začátek od 10 hodin.
28. 9. 2022 · středa · Říčany · KC Labuť
Koncert: Martin Kratochvíl & Jazz Q. Začátek od 20 hodin.
30. 9. 2022 · pátek · Říčany · KC Labuť
Koncert BROWNFIELD & WE2. Začátek od 20 hodin.
30. 9. 2022 · pátek · Říčany · kino Na Fialce
Buko. Začátek od 19 hodin.

Jana Hanzlová

srpen . 202226 27

Prodej slepiček
Červený Hrádek prodává

slepičky typu Tetra hnědá,
Dominant všechny barvy,

Green Shell
– typu Araukana 

a Dark Shell – typu 
Maranska.

Stáří 16–20 týdnů,
cena 220–269,- Kč/ks.

Prodej: 18. 9., 16. 10. 
a 6. 11. 2022

Senohraby – u vlak. nádraží
12.30 hod.

Výkup králičích kožek
– cena dle poptávky.

Info: Po–Pá 9.00–16.00 hod.,
tel. 601 576 270,

728 605 840
www.drubezcervenyhradek.cz
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